
KEDD, 1974. NOVEMBER 26. 7 

Szegeden tanácskozik 
az V. Országos Úttörőparlament 

(Folytatás az 1. oldalról.) részese lehet mindenki a 
közösség nevelő erejének, 
örömeinek, amelytől nem 
idegen a vidámság, a játék, 
a hasznos szórakozás, de a 
munka sem. 

A tanácskozást a komoly-
ság, a felelősségteljes véle-
ménynyilvánítás és lelkese-
dés jellemezte. De nem 
száműzték az úttörők a vi-
dámságot sem, többször sza-
kította félbe a tanácskozást 
közös énekszó, ütemes taps, 
csatakiáltás. 

A megyék úttörőcsapatai 
kiállításon muta t t ák be, mit 
dolgoztak, hogyan éltek az 
előző országos par lament 

társadalmi ó t a e I t e l t k é t évben. A Bar-
1919-ben t ó k B é l a Művelődési Köz-

és r a j vezetőiket is; hozzanak 
létre szakköröket üzemekben 
és gyárakban: szervezzenek 
lakótelepi őrsöket; szervezze-
nek minél több romant ikus 
akciót; rendezzék meg az 
úttörők országos kul turál is 
szemléjét; szélesítsék a kör-
nyezetvédelmi m u n k a érde-
kében a Védetté nyilvánít-
juk !-akciót, és sorolhatnánk 
a javaslatokat, ötleteket. 

fÍ3gyszerű felhívással for-
dult a par lamenthez Bencsik 
József, aki a Pest megyei 
Kartal községből érkezett. 
Itt, Kartaliban végzett elő-
ször közhasznú 
munkát az első, 
alakult, Marxról elnevezett 
magyar úttörőcsapat, mely-
nek emlékére jövő tavasszal 
emléktáblát avatnak. Fel-
hívták az ország úttörőit, 
hogy társadalmi munkaak-
ciójukról értesítsék a kartal i 
csapatot, , s a nemes tettek 
felkerülnek a máris több 
méter hosszú alapító levélre. 

A vitában felszólalt Hanga vasárnap 
Mária is, aki arról beszélt, László, a 

küldötteit. A megyei tanács-
háza előcsarnokában felállí-
tott színpadon a művészeti 
vetélkedők legjobb műsorait 
muta t t ák be, m a j d az 
ÉDOSZ Szeged táncegyüttes 
gyerekcsoportja a kul túr te-
remben tápéi táncmotívu-
mokra és a széki táncrendre 
tanította a vendégeket. 

Vasárnap este a gyerekek 
autóbusszal végigjárták a ki-
világított várost, s megtekin-
tet ték az algyői olaj mező 
messze világító fáklyáit . 

Tegnap, hétfőn munkacso-
portokban folytatódott a t a -
nácskozás. A hat munkacso-
port t émája felöleli az úttö-
rőélet minden területét . A 
megbeszéléseken az út törők 

pontban rendezett kiállítás rengeteg ötlettel, tapasztalat-
tablóin és a tár lókban képek, 
dokumentumok láthatók. 
Csapat- és őrsi naplók t á j é -
koztatnak az úttörőélet vi-
dám, játékos perceiről, vala-
mint rajzok, kerámiák, szőt-

tal jelentkeztek, sokan 
mondták el eddigi eredmé-
nyeiket, muta t ták be pro-
dukcióikat. Délután az or-
szágból érkezett húsz kül -
döttséget Szeged város húsz 

tesek, hímzések muta t j ák be út törőcsapata lát ta vendégül. 
a szakkörök tehetséges tag-
jainak munká já t . A kiállítást 

délután Szabó 

A szegedi úttörők kiállításo-
kat rendeztek, műsorral ked-
veskedtek a megyék delegá-

Magyar Üttörők tusainak. Tájékoztat ták őket 
hogy a kommunisták mindig Szövetségének t i tkára nyitot-
nagy szeretettel és lelkese-
déssel foglalkoztak az i f j ú -
sággal. Dr. Nagy Sándor pe-
dig a következőket mondot-
t a : 

— A gyerekekre az egész 

ta meg. Elmondta, a többi 
szegedi esemény között az 
„expedíciós kiállítás" is jó 
alkalom arra, hogy az ország 
különböző részein élő úttö-
rők megismerjék egymást, és 

társadalom úgy tekint, mint jó példákat lássanak, miként 
saját jövőjére. Ez ad j a a je-
lentőségét a szövetség leg-
nagyobb eseményének, az ú t -
törőparlamentnek. Olyan 
iskolát, olyan gyermekszer-
vezetet akarunk, amely de-
mokrat ikus légkörű, amely 
felelősségre tanít, amelyben 

lehet a mozgalom keretei 
között hasznosan és élmény-
szerűen tölteni az úttörőéve-
ket. 

munkájukról , s meghallgat-
ták, hogyan élnek és dolgoz-
nak az ország más vidékein 
élő társaik. 

Este a Szegedi Nemzeti 
Színházban megnézték a 
Békés megyei Jókai Színház 
vendégjátékát , a Toronyóra 
lánccal című előadást. 

Ma az V. Országos Űttörő-
parlament folytatja munká-
ját, Délelőtt szekcióülésekre 

A kiállítás megtekintése kerül sof, délután Szeged 
húsz üzemébe, gyárába lá-
togatnak el városunk i f jú 
vendégei. 

u tán a Csongrád megyei ú t -
törők barátsági délutánon 
lá t ták vendégül a megyék 

JT 

Újjászülető utcák 
Eredményes volt a megállapodás 

A Magyarországon 
külföldieknek gyakran 

goltak. Festésük 
dott, sokuknak vakolata 

járó zakat. A résztvevők javas- belül le kell bontani. Egyet-
sze- lataik mellett e lmondták len külörlbséggel: azok nem 

met szúr, hogy a házak sok- gondjaikat is — elsősorban kapnak műanyag festéket, 
felé meglehetősen elhanya- anyagbeszerzési problémái- csak meszelést. Még egy ú j -

elpiszkoló- kat —, s végül abban álla- dönság: a festésnél a Szőregi 
is podtak meg, hogy az év vé- Építő Szövetkezet már nagy-

hámlik. Sajnos, mindez alól géig intézkedési tervet készí- nyomású festékszóró-beren-
Szeged sem kivétel. Az okok tenek a következő ötéves dezést használ, amely nem-
természetesen érthetőek. Hi- terv lehetőségeinek maximá- csak gyorsít ja a munkát , ha-

ala- lis kihasználására. A most nem minőségét is javít ja, 
lakbér, hogy készülő, három esztendőre Hasonló gép beszerzését ter-
semmiképpen (1975—1977) szóló program vezi a Szegedi Építő Vállalat 

szen régebben annyira 
csony volt a 
tatarozásra 
sem futot ta belőle a házak már azzal biztat, hogy az V. is. 

ötéves tervben a város leg- A z 1977-ig szóló program 
részei ú j köntöst a lap ján a Belváros sok háza 

és a sugárutak nagy része 
Egyik legfontosabb ú jdon- új jászület ik majd . Jövőre 

ság: a lehetőségek szerint várha tóan a Tolbuhin és a 
sokban minden építőipari egyszerűsítik a tervezést, p e t ő f i Sándor sugárút házai 
kapacitást lekötöttek az amely eddig meglehetősen k a p n a k elsősorban ú j ruhát , 

a házak fel- körülményes volt. A jövőben s r a j t uk kívül a Belvárosban 
vál- az utcai homlokzatokról fo- js mintegy 40 épület. A ter-

fenntartóinak, még a mini-
mális fenntar tási költségek- fontosabb 
re is alig tellett. No meg az kapnak, 
is közrejátszott, hogy a gyor-
san fejlődő, iparosodó váro-

építkezések, s 
új í tására, tatarozására 
lalkozót nagyítóval sem igen tó készül, s a képsor a lap ján v e k alapján abban bízha-
lehetett találni. 

Hasznos változásoknak le-
het tünk viszont tanúi az 
idén. Üj köntöst kapott a 
múzeum épülete, a Magyar n i n c s s z ü k s £ a k i v i t e l e _ 
Tanacskoztarsasag u t j anak - . « szín-

megtervezik a színvázlatot, tunk, hogy a következő öt-
Az esetek nagy részében — éves tervben olyanná formá-
amennyiben nem építészet- jódik a szegedi városkép, 
történeti műemlékről van amilyennek látni szeretnénk, 
szó — további tervezésre Sz. I. 

A S Z Ó T 
elnökségének ülése 
A SZOT elnöksége hétfőn lényegében mindenüt t helyes 

ülést tartott . A többi között elveket követtek. Sok helyütt 
az év korábbi, szakaszában feloldották a nők és a férf i -
végrehaj tot t központi bérpo- ak bérezése közötti a rányta-
litikai intézkedések tapasz- lanságokat, béremeléssel 
talatairól, va lamint a szocia- vonzóbbá tet tek fiatalok 
lista ipar és építőipar első számára az utánpótlás ne-
háromnegyed évi bérének hézségeivel küzdő munkahe-
alakulásáról tárgyalt . lyeket, s gondoskodtak arról 

Mint ismeretes, 1974. ápri- is, hogy a gyermekgondozási 
lis 1-én és július 1-én köz- szabadságról visszatérők 
ponti intézkedések nyomán szintén megkapják magasabb 
mintegy 400 ezer dolgozó bé- bérüket . 
rét emelték, ami éves szin- Az elnökség elfogadta a 
ten 1,2 mill iárd for in t több- SZOT és saját , 1975. első 
letet jelent. A béremelésben félévi munkatervét . Az el-
részesülteknek több mint a nökség a jövő év első felé-
fele munkás, és közvetlen ben a többi között az üzemi 
termelésirányító, de emelték demokrácia továbbfejleszté-
az államigazgatási és igaz- sével kapcsolatos szakszerve-
ságszolgáltatási dolgozók, zeti feladatokkal , a népese-
továbbá egyes költségvetés- déspolitikai kormányhatáro-
ből gazdálkodó intézmények zat végrehaj tásának egyéves 
dolgozóinak bérét is. Az el- tapasztalataival az V ötéves 

B t e rv bérpolitikai es eletszin-
nökség ezúttal az utóbbiak vonal-polit ikai koncepciói-
béremelésének végrehaj tásá t val, a munkások továbbkép-
vizsgálta meg, s megállapí- zésének helyzetével is foglal-
totta, hogy a béremeléseknél kőzik. 

Alegységgyíílés 
a munkásőrség 

városi 
parancsnokságán 

Vasárnap délelőtt az éves 
kiképzési program részeként 
alegységgyűlést ta r to t tak a 
munkásőrség városi parancs-
nokságán. A Fükő József, 
városi munkásőrparancsnok 
vezette gyűlésen elsőként 
Török József, az MSZMP 
Szeged városi bizottságának 
első t i tkára tá jékozta t ta a 
munkásőröket időszerű bel-
politikai kérdésekről, a kong-
resszusi előkészületekről. 
Ezen belül külön is foglal-
kozott a munkásőrök fe lada-
taival, munkahelyükön be-
töltött szerepükkel. Török 
József- tájékoztatót adott 
gazdasági és külpolitikai 
kérdésekről is. 

A tájékoztató után a m u n -
kásőrök a határőrizet ké r -
déseiről hallgattak előadást, 
s végül értékelték az idei 
kiképzési munkát . 

A fogyasztási 
szövetkezetek növekvö 

feladatai 
A megyei szövetség küldöttközgyűlése 
A fogyasztási szövetkeze-

tek — ÁFÉSZ-ek, takarék- , 
lakás- és garázsszövetkeze-
tek tar toznak ide — négy-
éves tevékenységéről adott 
számot tegnap a Tisza Szál-
ló koncert termében tar tot t 
küldöttgyűlésen a MÉSZÖV 
elnöksége. Fontos feladat há -
rul a szövetkezetekre: a la-
kosság életkörülményeinek 
javulásával egyre növekvő 
igényeket kell kielégíteniök, 

Az elnökség írásbeli beszá-
molója az eredmények között 
első helyen említi a szövet-
kezeti demokrácia fejlődését. 
A tagok többsége magáénak 
érzi szövetkezetét, célkitű-
zéseivet egyetért. Működésé-
hez anyagival is hozzájárul . 
Ez a hozzájárulás megyénk-
ben négy év alat t több min t 
kétszeresére — 53 millió fo -
r int ra — emelkedett . Sajnos, 
a tagok száma fokozatosan 
csökkent. Idén ugyan sokan 
kérték fölvételüket a hozzá-

Szavaznak a küldöttközgyűlés résztvevői 

„ .. .. kezetek létrehozásának a föl- lakásszövetkezeti ágazat év 
juk közel levő szövetkezetbe, t é t e l e i t i s v é g é r e 4 e z e r 600 lakással 
ev végére a tagok szama így Bővíteni kell a Hasáénak számol, a szövetkezeti laká-
is kevesebb lesz, mint négy Bővíteni kell a tagsagnak é r t é k e m e eköze l í t i a évvel ezelőtt volt Szorosan n y u J t a n d o kedvezmenyek ko- sok erleke megkozenu a evvel ezelőtt volt. Szorosan r é t > k ü l ö n ö s e n a z á r u v á s á r _ m a s f e l mill iárd forintot. 

néhány l á s t> a szolgáltatások, a ház- A hozzászólók és a vá -
hoz szállítás és az üdülés vo- lasztmányi ülések egyetértet-
natkozásában — szögezte le tek a beszámolóval, és jó pá r 

összefügg ezzel a ténnyel az 
a körülmény, hogy 
szövetkezetben a tagok át la 
gos életkora meghaladja az 

is. Nem alakul tak körzetünk-
ben munkásszövetkezetek — 
állapította meg a beszámo-
ló —, sőt, még munkásszö-
vetkezeti szekciók sem, en-
nélfogva a küldöttgyűlés föl-

jó néhány lakóháza, s zők hozzáláthatnak a szín-
w ' vázlat a lapján a homlokzat szepul a Sello-haz, no meg a j a v í t ó s á h o z é s í e s t éséhez . A 

Karasz utca, Dugonics ter t a n á c s S 2 e r v e i i s g y o r s í t o t t 
sarkan allo viszonylag u j e l j á r á s s a l v é g z i k m a j d e l a 
epulet is Mindez azonban s z ü k s é h a t ó s á g i m u n k á -
csak a kezdet. A tanacsnal k a t 
most dolgoznak egy három- S o k e l ö n y e v a n a sor tata-
eves programon, amelynek r o z á s o k n a k a m i t r e m é l h e t ő -
a a m a n ö s s z e s e n m i n t e g y 200 , , , • * alapján összesen mintegy 200 
épületet öltöztetnek színes, 
u j ruhába. S e program leg-

leg maradékta lanul ki lehet 
ma jd használni. Például az, 
hogy a vakolási, javítási főbb újdonsága hogy nem. m u n k á k k a l e l ő r e d o i g o z v a s 

egy-egy kulonallo epületet u t á n a f o l y a m a t o s a n f e s t v e a 
tataroznak majd, hanem h a z a k a t m e g l e h e t gyorsíta-
hazsorokat, egesz utcakat. n - a m u n k á t É p p e n e z é r t a 

E programban az alapokat tanács fölkéri ma jd a közbe-
egy megbeszélés szolgáltatta, eső magánházak tula jdono-
amelyet a nyáron tar tot tak a sait, hogy ők is végeztessék 
városi tanácsnál. A megbe- el a tatarozást az ott dolgozó 
szélésen az érdekelt terve- vállalattal vagy szövetkezet-
ző- és épitővállalatok, vala- tel. Ez is az egységes város-
mint a tanácsi szervek kép- képet szolgálja majd , csak-
viselói vettek részt, megvi- úgy, mint az, hogy azokat az 
tatva, hogyan lehetne az ed- épületeket is újjáfest ik, ame-
di ginéi intenzívebben szépí- lyeket a városrendezési terv 
stni, tatarozni a szegedi há - a lap ján esetleg öt-t íz éven 

Pénzügyi vizsgálatok 
tapasztalatai 

A közelmúltban mintegy Az elmúlt években a vál-
négyezer vizsgálatot tartot t lalatok és szövetkezetek 
a Pénzügyminisztérium Be- többségében nem fordítot tak 
vételi Főigazgatósága az or- kellő gondot az ésszerű költ-
szág vállalatainál, illetve séggazdálkodásra, pedig e r re 
szövetkezeteinél, s a költ- nagy lehetőség kínálkozik 
séggazdálkodásban majdnem például a tudományos mun-
mindenüt t fedeztek fel hiá- ka- és üzemszervezéssel. Ad-
nyosságokat. Az ellenőrzések ler Vilmos egyebek között 
tapasztalatairól tegnap, hét- beszélt még arról is, hogy a 

55 egy-két helyen a 6o évet a kuldottgyules, és megalla- gondolattal ki is egészítették. 
pította, hogy a tagok m ű - Szorgalmazták a város felé 
veltségi színvonalának eme- fordulást , a vendéglátás f e j -
lésében, szocialista nevelésé- lesztését — abban is a köz-
ben továbbra is nagy fel- étkeztetés lehetőségeinek a 
adat hárul a szövetkezetekre, bővítését —, a munka - és 

.„ A nőbizottságok m u n k á j á - üzemszervezés javítását, és 
adatul tűzte ma"ga°eíé, "hogy n a k i s köszönhető, hogy el- kérték a szövetséget, indí t -
következetesen a városok fe- tűnőben van a nok és íer- ványozza néhány jogszabály 
lé fordul, itt is erősíti a szö- í i a k berezese közötti kulonb- megváltoztatását. Állást fog-
vetkezeti mozgalmat, és s éS- a z i f júságpoli t ikái fel- l a l t a küldöttgyűlés a Sze-
megteremti a munkásszövet- a d a t o k megoldásában tapasz- g e d e n épí tendő közös nagy-

talható eredmenyeket viszont áruház ügyében: a tervek 
csak kezdeti lépésnek tekin- s z e r i n t a négyszintes, 10 ezer 
tették. Szép sikerekről szá- 200 négyzetméteres á ruház 
moltak be a szocialista mun- építését 1976-ban kezdik, és 
kaverseny és brigádmozga- 1978-ban fejezik be. 

A szekcióülések után ú j j á -
választotta vezető testületeit 
a MÉSZÖV. Az elnökség e l -
nökévé ismét Hunyadkür t i 
Lajost , elnökhelyettesévé 
Vass Imrét , a felügyelő b i -

főn délután a Technika Há- jövőben takarékosabban kell zában Adler Vilmos, a be-
vételi főigazgatóság vezető- gazdalkodniok a vállalatok-
je tartott előadást. nak. 

a hozzá-lom értékelésénél 
szólók is. 

Részletesen elemezte a 
tegnapi küldöttgyűlés az 
egyes szövetkezeti ágazatok 
m u n k á j á t . A z ÁFÉSZ-ek v o -
natkozásában emel jük ki a . . . , ... . _,. 
hús- és zöldségellátás javí tá- T̂TSÁG elnökévé pedig SZOKO 
„„..„ -jnt. .... Jozsetet választottak meg sára tett lépéseket: 379 va 
gon tőkehúst hoztak for 
galomba a központi árukész-

titkos szavazással. 
Részt vett a közgyűlésen, 

létből származó 616 vagon és felszólalt Szabó Sándor, a 
mellett, zöldségfélékből pe- megyei pártbizottság t i tkára 
dig 48 százalékkal emelke- és Bartolák Mihály, a SZÖ-
dett négy év alatt a forga- VOSZ elnökhelyettese, va la-
lom. Hetvenhat ú j épülettel mint Nieszner Ferenc or-
gazdagodott az üzlethálózat, szággyűlési képviselő, Mol-
a takarékszövetkezetek tiz ú j núr Sándor, a Hazafias Nép-
üzletházat építettek. Érde- f ront megyei bizottságának 
mes megjegyezni, hogy a t i tkára és dr. Paczuk István, 
„falusi bankok" 1423 családi a megyei tanács elnökhelyvt-
hüz felépítését segítették. A tese is. 


